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چهرهها

سفر احمدی نژاد به مجارستان 
محمــود  رســانه ای  مشــاور  جوانفکــر،  علی اکبــر 
احمدی نــژاد، از ســفر او بــه مجارســتان خبــر داد و 
نوشــت:»آقای احمدی نژاد به منظور شــرکت در یک 
نشســت علمــی و تخصصــی پیرامــون »ارزش های 
مشترک در محیط زیست جهانی« امروز ]دیروز[ عازم 
بوداپست پایتخت مجارستان شد.« همچنین در کانال 
تلگرامی دولت بهار آمده است:»این نشست در پاسخ 
به دعوت رســمی گرگلی دلی، رئیس »دانشگاه ملی 
لودوویکای« مجارستان انجام شده است. این نشست 
از ۱۷ الی ۲۱ اردیبهشت در بوداپست برگزار می شود 
و طی آن، احمدی نژاد به عنوان میهمــان ویژه درباره 
اهمیت و ضرورت مقابله با تهدید ها و آسیب های وارده 

به محیط زیست سخنرانی می کند.«

  بعید است رئیس مجلس 
قالیباف نباشد 

مهــدی باقری، نماینــده زنجان و عضو کمیســیون 
قضایی و حقوقی مجلس به خبرنگار جماران گفت: 
»مجلس دوازدهم تاکنون به انسجام مجلس یازدهم 
نبوده است و افرادی که رای آوردند آن انسجام فکری 
و خروجی سیاســی کــه در مجلس یازدهــم بوده را 
نداشــته اند و به صورت قاطع نمی شــود گفت که آیا 
ترکیب مجلس دوازدهم نیــز همدلی و یکنواختی را 
مانند مجلس یازدهم می تواند داشته باشد یا خیر؟! 
صحن مجلس متمایل به همان سمت مجلس یازدهم 
خواهد بــود و جریان سیاســی اصولگرای شــورای 
ائتلاف و پایداری نقش پررنگی خواهند داشت.« وی 
در ادامه افزود: »در وضعیتی که در حال حاضر حاکم 
است و براساس تعامل بین نمایندگانی که رأی آوردند 
و جریاناتی که وجود دارد، می بینیم غیر از محمدباقر 
قالیباف من فعلًا شخصی را پررنگ نمی بینم و بعید 

می دانم غیر ایشان کسی رئیس شود.«

استعفا در انجمن اسلامی دانشجویان 
دانشگاه صنعتی اصفهان 

انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه صنعتی اصفهان 
پیرامون عملکرد هیئت نظارت بر تشکل ها بیانیه صادر 
کــرد و در ایــن بیانیه برخی از اعضا خبر از اســتعفای 
خود دادند. در بخشــی از این بیانیه آمده است:»مگر 
قرار نبود دانشــگاه محلی باشــد برای شنیده شــدن، 
برای رفع مشــکلات با گفت و گو؟ پس چــرا هربار لب 
به ســخن گشوده شــد، مهر خاموشــی را بر لوح جان 
دانشجو کوبیدید؟ آقایان گفت  وگو را فقط وقتی مطلوب 
می داننــد که پشــت تریبونش حرف آن ها زده شــود، 
مخالف که حق حرف زدن نــدارد.« در بخش دیگر آن 
نیز آمده است:»این اولین بار نیست که هیئت نظارت 
بر تشــکل ها با تحلیل اشــتباه خود از شرایط حاکم بر 
جامعه، با مجوز برنامه های انجمن اسلامی دانشجویان 
مخالفت می کنــد. این رویکرد تا به امــروز آنقدر تکرار 
شــده که حتی می توان آن را یک رویه نامید.« در پایان 
این بیانیه نیز آمده اســت:»امروز ما جمعی از اعضای 
شورای مرکزی انجمن اســلامی دانشجویان دانشگاه 
صنعتی اصفهان، راهی به جز اســتعفا پیش پای خود 
نمی بینیم. راهی را که با شــوق و امید فراوان آغاز کرده 
بودیــم، چنان ســد کرده اند که هرگونــه امکانی برای 
سیاست ورزی را امروز مسدودشده می بینیم. باری برای 
آن عده از دوستان مان، که کماکان ایستادن و پایداری 
در ایــن مســیر را برگزیده انــد توفیق و بــرای جنبش 
دانشــجویی ســرفرازی و برای میهن عزیزمان آبادی و 

آزادی را از صمیم جان آرزومندیم.«

Ó  به نظر شما این تصمیم در صورت اجرایی شدن، چقدر احتمال تحقق در این دولت و تا 
چه اندازه موفق خواهد بود؟ 

باید توجه کرد که دولت در این ماه های اخیر مشــکلات و چالش های زیادی دارد. از یک سمت 
مشکلات اقتصادی مردم حاد شده و از سمت دیگر ما با مشکل رابطه دولت – ملت روبه رو هستیم 
و عملًا می بینیم که دولت ســیزدهم پایگاه و سرمایه اجتماعی بالایی ندارد؛ در چنین شرایطی 
ایجاد استانی جدید در تهران می تواند چالش های جدی و جدیدی را برای دولت مستقر ایجاد 

کند و قطعاً توفیقی نخواهد داشت. 
Ó  اینکه گاهی وعده تشــکیل استانی جدید داده می شــود، چه تعریف و جایگاهی دارد و 

اصولًا چرا سیاســتمدارانی که در قدرت حضور دارند، چنین وعده هایی را می دهند؟ این 
موضوع درباره تشکیل استان تهران شرقی و غربی چطور است؟ 

نکته ای که می توان گفت این اســت که تشکیل یک اســتان جدید نیاز به طرح و برنامه ای جامع 
دارد اما موضوعی که پیرامون تشکیل استان تهران شرقی و غربی می توان اشاره کرد این است که 
به نظر می رسد پشت این موضوع نگاهی پوپولیستی قرار گرفته و بحث کارشناسی مطرح نیست. 
باید توجه کرد که زمانی یک دولت می تواند دولتی کارآمد به شــمار آید که دولت کوچک باشــد. 
اگر دولت برنامه، توانمندی و تخصص لازم را داشــته باشــد، با اختیارات قانونی ای که می تواند به 
مدیران مناطق دهد، قطعاً حل مشکل را به همراه خواهد داشت و دیگر نیازی به گسترده تر شدن 
ســاختار دولت نیست. ما یک مشکل ســاختاری دیگری که داریم بحث انتخابات است. در همه 
جای دنیا انتخابات مبتنی بر احزاب سیاسی است اما در ایران اجازه رشد احزاب داده نشده و این 
موضوع باعث می شود که شاهد طرح چنین مسائلی باشیم و برای جلب توجه و رای گرفتن بدون 

اینکه به زمینه های یک موضوع توجه شود، این موضوعات را مطرح می کنند.   

که آغاز شــده و در مســیر اجراست و تاکنون در کمیسیون سیاسی 
دولت مصوب شده و براساس قانون باید در دولت و مجلس بررسی 
شود.« سپس نوبت به احمد وحیدی رســید؛ او ۱۱ اردیبهشت در 
جلســه شــورای اداری تهران در توجیه این تصمیم دولت سیزدهم 
گفت: »سیاســت دولت در راستای ایجاد عدالت و بهبود رفاه برای 
شهروندان است و برای بهتر اداره شدن، تشکیل استان های غربی 
و شــرقی تهران را در برنامه داریم.« چهــار روز بعد علیرضا فخاری، 
اســتاندار تهران توضیح بیشــتری درباره این موضــوع داد و اعلام 
کرد: »دو منطقه در این طرح وجود دارد که در غرب شهریار، ملارد، 
بهارســتان و پرند شــهرهای این بخش و در حوزه جنوب شرقی نیز 
ورامین، پاکدشت، پیشوا و قرچک جزو محدوده هایی است که این ۴ 
شهرستان مشمول طرح جداسازی می شوند.« و سرانجام شانزدهم 
اردیبهشــت احمد وحیدی یک بار دیگر بر این موضوع تاکید کرد و 
گفت: »تشکیل اســتان های جدید در غرب و شرق تهران به عنوان 
یک برنامه کلی در دســت بررســی اســت و پس از طی مراحلی در 

دولت، باید توسط مجلس به تصویب برسد.« 

از طرح های ناکام تا لایحه  �
موضوع تشکیل یک اســتان جدید همواره یکی از بحث های رایج 
بوده و در برخی شــهرهای بزرگ هرازگاهی پیرامون اســتان شدن 
و تبدیل شدن شــان به یک اســتان مجزا مسائل و درخواست هایی 
وجود داشته اســت، برای مثال همین الان در سامانه کارزار، یکی 
از کارزارهایــی که در جریان قرار گرفته و در حال جمع کردن امضا 
از مردم اســت، درخواســت برای تشــکیل اســتان زند )با حضور 
شهرســتان ملایر و برخی دیگر از شــهرهای همجوار( اســت اما 
جدای از درخواســت هایی که از ســوی مردم مطرح می شود؛ این 
موضوع به عنوان نوعی وعده و برنامه بارها در مجلس مطرح شده 
است و برخی بهارستان نشینان به عنوان نوعی وعده به مردم حوزه 
انتخابیه خود این مســائل را مطرح کــرده و گاهی اوقات گام های 
قانونی هم برای تحقق این وعده ها برداشته اند. چنانچه نگاهی به 
همین سال های اخیر نشان می دهد طرح هایی از سوی نماینده ها 
به هیئت رئیسه رســیده اما هیچ یک از این طرح ها درباره تشکیل 

استان جدید به سرانجام نرسیده است. 
بــرای مثال می توان به ارائه طرح هایی برای تشــکیل اســتان 
اصفهان شمالی در سال ۱39۷، آذربایجان شمالی در سال ۱39۷، 
آذربایجان مرزی در ســال ۱398، تهران جنوبی در ســال ۱398، 
مازندران غربی در ســال ۱398، تقسیم سیستان و بلوچستان به 
۴استان )شمالی، مرکزی، جنوبی و مکران( در سال ۱399 و  استان 
خوزستان جنوبی در ســال ۱۴00 اشاره کرد که هیچ یک از آنها به 
سرانجام نرسید و در حد یک طرح باقی ماند اما آنچه درباره تشکیل 
ســه استان جدید )کرمان جنوبی، تهران شرقی و تهران غربی( در 
آستانه وقوع اســت با آنچه در مجلس از سوی نماینده ها پیگیری 
می شود، متفاوت است و حالا به نظر می رسد پس از ۱۴سال خبری 
از طرح نیســت و دولت ابراهیم رئیسی قصد دارد همان روشی که 
محمــود احمدی نژاد دنبال می کرد را پیگیری کرده و رأســاً پیگیر 
بیشتر شدن تعداد استان ها باشد و بعید نیست تا پیش از انتخابات 
ریاست جمهوری، حداقل سه استان دیگر وارد تقسیمات کشوری 
شــوند؛ امری که در صورت وقوع می تواند این شائبه را ایجاد کند 
که ابراهیم رئیسی با تقسیمات جدید کشوری برنامه های انتخاباتی 

خود را درباره سال ۱۴0۴ پیگیری می کند. 
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یکــی از افرادی که تجربه تقســیم یک اســتان و تشــکیل 
اســتان های جدید را در دوره استانداری خود دارد، حسن 
رسولی است. این نماینده سابق شورای شهر تهران که در 
دولت اصلاحات، اســتاندار استان خراسان بزرگ بود و در 
دوره اســتانداری او این اســتان به سه استان تقسیم شد، 
در گفت وگــو با خبرنــگار هم میهن در واکنــش به احتمال 
تشــکیل دو استان تهران شــرقی و غربی گفت که تشکیل 
دو اســتان جدید پیرامون شــهر تهران نیت های سیاســی 
و انتخاباتــی را به همراه دارد که می توانــد در کوتاه مدت 
رضایت ســاکنان دو اســتان را جلب کند اما در بلندمدت 

مشکلاتی را به همراه خواهد داشت. 

Ó  افزایش اســتان ها و به عبارت دیگر ایجاد تقســیمات  
جدید کشــوری چه تاثیری بر برنامه ریزی هــای دولت و 

همچنین مردم یک منطقه دارد؟ 
مهم ترین هدف قانونگــذار از تصویب قانون تعاریف و ضوابط 
تقســیمات کشــوری، تحقق دو هدف بوده اســت که همین 
دو هــدف همچنان فلســفه به کارگیــری این قانــون و ایجاد 
سطوح جدید تقسیمات کشوری است. اولین هدف از قانون 
تقسیمات کشــوری به معنای تقسیم کشــور به موزائیک ها و 
مجموعه های تقسیماتی از قبیل مزرعه، مکان، روستا، شهر، 
بخش، شهرستان و اســتان؛ عبارت است از اینکه با این نوع 
تقسیم بندی ســرزمینی، امکان بیشتری برای دسترسی این 
واحدهای تقســیماتی به خدمات عمومی، اداری و کشــوری 
فراهم شود. هدف و مقصد دوم عبارت است از ایجاد سهولت 
در اداره عمومــی کشــور و پیگیــری و اعمال سیاســت های 
کلان نظام؛ به گونــه ای که از چالش های فراروی وحدت ملی 
و ســرزمینی کاسته شــده و امکان برقراری انسجام عمومی، 

همگرایی و همبستگی ملی را فراهم کند.
Ó  طی چند وقت اخیر بحث تشــکیل دو اســتان تهران 

شرقی و غربی مطرح شده است. شما تجربه این موضوع 
را درباره خراســان بزرگ به عنوان استاندار دارید. به نظر 
شما بسترسازی لازم برای تشکیل این دو استان صورت 
گرفته و این موضوع درباره تقسیم خراسان بزرگ به سه 

استان جدید چگونه بود؟ 
در ابتدا باید بگویم که براســاس قانون، تبدیل مکان به مزرعه، 
مزرعه به روستا، روستا به بخش و بخش به شهرستان، در اختیار 
قوه مجریه است. پیشنهاداتی در استانداری ها طرح می شود. 
این پیشــنهادات در حوزه معاونت سیاسی وزارت کشور )دفتر 
تقسیمات کشوری( مورد بررسی و انطباق اولیه با ضوابط قانونی 
قرار می گیرد و با امضای وزیر کشور جهت تصویب به دبیرخانه 
هیئت دولــت تقدیم می گردد. براســاس عرف رایــج، اینگونه 
پیشــنهادات در جلســه عمومی هیئت دولت نوبتِ طرح پیدا 
نمی کند، بلکه مستقیماً توسط دبیر دولت به کمیسیون سیاسی 
و دفاع ارجاع داده می شــود و مصوبات کمیســیون سیاسی و 
دفاعی، در صورت  جلســات هیئت وزیران درج می شــود. اما 
آخرین رده ایجاد واحد جدید تقســیمات کشوری یعنی ایجاد 
اســتان جدید از طریق تقســیم و یا ادغام استان های مصوب، 
خارج از اختیارات قوه مجریه و هیئت وزیران است و  مثل همه 
لوایــح و طرح ها نیاز به تصویب مجلــس دارد. بنابراین قطعی 
بودن تشکیل اســتان جدید در حیطه اختیارات حتی شخص 

رئیس جمهور هم نیست و باید در مجلس به تصویب برسد. 
درباره تقســیم خراســان بزرگ، من از آن تقسیم دفاع 
می کنم زیرا خراسان آن زمان قبل از تقسیم ۲0درصد 
مساحت ایران را در اختیار داشت، طول استان هزار 
و 5۱۲ کیلومتر بود. تنــوع قومی، نژادی، مذهبی و 
به خصوص مســائل مرزی، موضوعــات مهمی بود. 

علاوه بر اینکه به علــت غنی بودن وضعیت فرهنگی 
و مذهبی خراسان و شهر مقدس مشهد، ایجاد 

و  شــمال  در  جدیــد  اســتان های 
جنوب، خدشــه ای به انسجام و 
وحدت اقوام و اقشــار خراسانی 
وارد نمی کرد. امروز بیرجندی ها 
را  خودشــان  بجنوردی هــا  و 

خراسانی می دانند و به لحاظ 
این استان  انسجام  فرهنگی 
حفظ شده است اما در مورد 
تهــران من فکــر می کنم که 
این اقدام فاقد استدلال های 
کارشناســی  مجاب کننــده 

اســتان های  تشــکیل  است. 
تهران شــرقی و غربــی حتماً در 

کوتاه مــدت به صــورت اجتماعی و 
احساسی یک کسب رضایت اولیه ای 

از مردم به دســت خواهد آورد امــا بلافاصله، افزایش قیمت ها 
و تورم ناشــی از توســعه جغرافیای سیاســی و ایجاد دو استان 
جدید در کنار ســه استان دیگر مشــکلاتی را برای ساکنان آن 
استان های جدید ایجاد خواهد کرد. در مصوبه دولت اصلاحات 
موضوع اســتان تهران بزرگ قرار داشت )که از گرمسار در شرق 
شروع می شــود، در غرب به زنجان منتهی می شود، در شمال 
شــهرهای دامنه جنوبی البــرز را در بر می گیــرد و از جنوب به 
شــهر ری می رسد و حتی به اســتان قم نیز منتهی می شود(. 
در آن مصوبه حتی قرار نبود اســتان البرز تشکیل شود؛ زیرا هر 
چه سطوح تصمیم گیری در قالب استانداری تنوع و تکثر پیدا 
کنــد، امکان هماهنگی و حفظ وحدت مدیریتی در مواجهه با 
مسائل پایتخت به خصوص در بحث مدیریت کاربلدی منسجم و 
واحد سرزمینی دشوارتر می شود. در دوره آقای رحمانی فضلی، 
در ضلع شرقی شــهر تهران، خاورشهر تشکیل شد. بد نیست 
که ملاحظه شــود چه میزان از اراضی اطــراف در اثر این اقدام 
سیاســی از کاربری های تولیدی و کشــاورزی خارج شد و زیر 
آجر رفت و توسعه ســاختمان هایی را داشت که در نهایت تاثیر 
منفی روی بنیه تولید ملی گذاشت. نکته بعد مربوط به اداره امور 
پایتخت است. شهر تهران حسب قانون پایتخت کشور است و 
شهر و شهرستان تهران در استان تهران واقع شده اند. بنابراین 
در مقایسه با سایر استان های کشور که فاقد ویژگی پایتخت بودن 
هستند، در ساماندهی و مدیریت تقسیمات کشوری پایتخت، 
ملاحظاتی فراتر از سایر اســتان ها باید در سطوح کارشناسی 
و تصمیم گیــری و تصویب مدنظر قرار گیــرد. مؤلفه هایی مثل 
نقش ایجاد یا عدم ایجاد دو اســتان دیگر در محدوده اســتان 
تهران از جهات امنیتی، سیاسی، اداری، اقتصادی، فرهنگی، 
اجتماعــی و دفاعی؛ مؤلفه های مؤثر در ســاماندهی مدیریت 
سرزمین داخلی کشور است. البته علاوه بر این متغیرها، مسئله 
مهاجرپذیربودن اســتان و شــهر تهران از یکسو و از سوی دیگر 
تجــاوز و تعرض به اراضی ملی، منابــع طبیعی، اراضی دولتی 
و نیز همه آن مصالحی که در قالب طرح جامع شــهری تهران 
و طرح نحــوه اداره تهران بزرگ از منظر شهرســازی و معماری 
مصوب شــورایعالی شهرســازی و معماری هســت نیز باید به 
صورت منطقــی در فرآیند این تصمیم ســازی و تصمیم گیری 
منتهی به تصویب یا عدم تصویب مدنظر باشد. به عبارت دیگر 
در این بخش، این مهم است که آیا تن دادن دولت و مجلس به 
ایجاد استان های متعدد دارای مرزهای جغرافیایی تعریف شده، 
بیشــتر و بهتر می تواند منویات قانون گــذار را تامین کند؟ و از 
ســوی دیگر باعث تقویت مدیریت منســجم برای جلوگیری از 
تخریب محیط زیست، گسترش بی رویه شهرها و جلوگیری از 
زمین  خواری و مافیای زمین و مسکن خواهد شد؟ همین الان 
روزانه بیش از 8میلیون نفر به صورت متحرک در این شعاع 360 
درجه ای تهران بزرگ به علت ارزان بودن مسکن سکونت دارند و 
محل کار آنان در شهر تهران است. ما که در شورای شهر بودیم، 
وقتی می گفتند تهران چند میلیون نفر جمعیت دارد، می گفتیم 
روزها ۱5 تا ۱6 میلیون نفر جمعیت دارد و شــب ها بین ۷ تا 8 

میلیون نفر. 
Ó  دادن چنیــن وعده هایــی اصولًا چه جایگاهــی دارد و 

چرا این نوع وعده ها و برنامه ها از سوی دولت مردان ارائه 
می شود؟  

برداشــت من این اســت که این نــوع نگاه به نظــام حکمرانی و 
کشورداری مطرود اســت، این رویکرد غلط و اینکه دولت 
در شرایط فعلی و در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۱۴0۴ به این نوع پروژه ها متوسل می شود ناشی 
از خالــی بودن دســت دولت به لحــاظ ردیف کردن 
دستاوردهای عملکردی چهارساله است. این دولت و 
مجلس که هم راستا هستند قرار بود تورم را تک رقمی 
کنند. آقای قالیباف در ابتدای امر گفت ما یک خیزش 
برای حل مســائل معیشتی مردم هستیم اما 
شاهد هســتیم که دلار دو برابر شد. 
به جای اینکه در سال آخر دولت 
و در آستانه انتخابات، دستاوردها 
را در حــل مســائل اقتصــادی 
کننــد،  ردیــف  معیشــتی  و 
پرداختن به این ســوژه های 
کم بهره کوتاه مدت، به نظر 
مــن با نیت های سیاســی 
انتخاباتی همراه اســت  و 
و عمــلًا به نفع منافع ملی 
نخواهــد بــود و همچنین 
در میان مــدت و درازمــدت 
مصالح و منافع ساکنان این دو 
استان در شرف تاسیس را تامین 

نخواهد کرد.

حسن رسولی استاندار خراسان در دولت اصلاحات: 

تقسیمات جدید استان تهران 
فاقد استدلال های مجاب کننده است


